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رفت و برگشت آهنگ های انقلابی

جشــنواره موســیقی فجر که در نیمه دوم دهــه70 تحولات 
گســترده ای را پشت سر گذاشــت در عصر به رسمیت شناخته 
شدن موسیقی پاپ، رنگ تحول به  خود گرفت . در دهه های 80 
و 90، جشنواره موسیقی فجر متاثر از تغییر دولت ها و به تبع آن 
تغییر مدیریت وزارت ارشــاد، بارها متحول و متغیر شد. یکی از 
این تغییرات در انتهای دهه90، حذف بخش سرود و آهنگ های 
انقلابی از جشنواره بود که با واکنش هایی هم مواجه شد. وقتی که 
در سال98 این بخش از جشنواره موسیقی حذف شد جمشید جم 
خواننده با سابقه که قرار بود مدیریت بخش سرود و آهنگ های 
انقلابی را عهده دار باشد در واکنش به این اتفاق گفت: »نمی دانم 
چه اتفاقاتی افتاد که دوستان ارشــاد سیاستی را اعمال کردند 
که ما در جشنواره موســیقی فجر حضور نداشته باشیم. جالب 
اینکه ماجرا حتی تا این حد جلو رفت که نام بنده به عنوان مدیر 
بخش جنبی سرود و آهنگ های انقلابی جشنواره هم قید شده 
بود اما متأسفانه ماجرا به سمت و سویی رفت که به دلیل همین 
عدم همکاری ها، بخش ســرود از جشــنواره حذف شود.« سال 
گذشته وزیر ارشاد از احیای مرکز ســرود و آهنگ های انقلابی 
خبر داد و در جشــنواره امسال موســیقی فجر شاهد بازگشت 
بخشی شدیم که در دهه 60 دلیل برپایی و تاسیس این رخداد 

هنری بود.

چرا همه کار کنند جز موزیسین ها!
محمد حاتم پور

 تهیه کننده موسیقی
طی 5 ماه گذشته با وجود اتفاقاتی که در کشورمان افتاده است، 
تقریباً هیچ یک از اصناف جامعه دست از کار نکشیدند و حتی یک 
روز هم کار روزمره خود را تعطیل نکردند  فرایند اجتناب ناپذیری 
که بنده به عنوان یک تهیه کننده موسیقی هیچ مشکلی با آن ندارم 
و می دانم شرایط اقتصادی در وضعیتی است که باید کسب وکارها 
در پرتلاش ترین شکل ممکن ادامه داشــته باشد. اما سؤال من 
اینجاست، چه کســی تعیین کرد که تنها عامل عادی سازی این 
شرایط، تولید موسیقی و برگزاری کنسرت است؟ این چه اتهام و 
تهمت تندی به اهالی شریف موسیقی در هرگونه موسیقایی است 
که آنها اگر مشغول به کار شوند عامل بی توجهی به شرایط می شوند 
ولی تمامی مشــاغل دیگر حتی در حوزه های فرهنگی و هنری 
ازجمله سینما و تئاتر نیز از این قاعده مستثناء شده اند و می توانند 
با وجود تمام مشکلات و مصایبی که در هر شغل و صنفی وجود 
دارد، به کار خود ادامه دهند.من بسیار متأسفم که امروز افرادی 
که حتی یک روز مرخصی بدون حقوق هم نگرفته اند، به جامعه 
موسیقی که 5 ماه تمام دست از کار کشیده اند و اکنون تصمیم به 

شروع فعالیت گرفته اند انگ بی شرفی می زنند/ مهر 

یک رخداد بین المللی
در آغاز دهــه 70 جلوه هــا و نشــانه های عصر 
سازندگی بیشتر در جامعه نمود یافت. گسترش 
جشنواره های هنری از سیاســت های فرهنگی 
دولت در ابتدای دهه 70 بــود. ماموریتی که هم 
در فیلم فجــر و هم در تئاتر فجر پیگیری شــد و 
جشــنواره موســیقی فجر را هم در بر گرفت. در 
سال1۳70 و در هفتمین دوره، این جشنواره برای 
نخستین بار شکل بین المللی به خود گرفت و بخش 
»معرفی موسیقی ملل مسلمان« به آن اضافه شد 
و گروه های موسیقی از تاجیکستان )گروه استاد 
آدینه هاشــم اف و گروه دولتمند خالف(، هند )با 
رهبری استاد بسم الله خان نوازنده مشهور شهنای( 
و جمهوری آذربایجان )استاد هابیل علی اف و آواز 
نصرالله ناصح پور( در آن به اجرای برنامه پرداختند 
و از آن پس هر ساله جشنواره موسیقی فجر میزبان 
گروه های موسیقی از کشورهای مختلف دنیا شد. 
از اتفاقات مهم در سال1۳76 )سیزدهمین دوره 
جشنواره(، حضور بانوان بود که برای نخستین بار 
بخشی تحت عنوان »ویژه بانوان« به آن اضافه شد. 
2 سال بعد یعنی در جشنواره پانزدهم موسیقی 
فجر برای نخســتین بار 10کشــور از کشورهای 
صاحب موسیقی در جشــنواره شرکت کردند. در 
دوره شانزدهم نیز بخشی تحت عنوان سازسازی 
به جشــنواره اضافه شــد. در این دوره همچنین 
برای نخستین بار در طول برگزاری جشنواره های 
موســیقی فجر بخشــی با عنوان »پایان نامه« به 

جشنواره اضافه شد.

دهه 60

دهه 80

دهه 70

مصایب بیكاري
هوشنگ جاوید

مدرس و پژوهشگر موسیقی نواحی
متأسفانه این روزها بسیاری از هنرمندان به من 
تلفن می زنند و از مشــکلات و شــرایطی سخن 
می گویند کــه اتفاقــات اخیــر و عدم برگزاری 
کنسرت ها، این مشکلات و مصایب را بیشتر کرده 
است. آنچنان که عمده این تلفن ها نشأت گرفته 
از عدم پیگیری هایی است که می تواند به راحتی 
از طریق مراجع دولتی برای تامین معیشت این 
بزرگواران و همچنین درجــه هنری آنها صورت 
پذیرد. به عنــوان مثال یکــی از هنرمندانی که 
از او به عنوان آخرین نســل غزل خــوان تهران 
یاد می کنند متأســفانه تا آنجا که می دانم او نه 
درجه هنری دارد و نه از مجموعه ای مســتمری 
می گیرد. بنابراین امیدوارم هرچه زودتر از سوی 
مراجعی چون شــورای ارزشــیابی هنرمندان و 
صندوق اعتباری هنر اقدامی انجام شود که چنین 
هنرمندانی بتوانند از خدمات دولتی بیشــتری 

بهره مند شوند. / ایسنا
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نگاه

نگاه

جشنواره سرود های انقلابی
دهه60، دوران توجه به موسیقی ســنتی بود و موسیقی 
پاپ اساسا به رســمیت شناخته نمی شــد. وزارت ارشاد 
هم مرکز ســرود و آهنگ های انقلابی را به عنوان متولی 
موسیقی تاسیس کرده بود و ســرودهای انقلابی در حال 
پویایی و رشــد بود. مرکزی که عنوانش کاملا منطبق با 
حال و هوای دهه60 و تلقی و انتظار مسئولان از موسیقی 
بود. اولین دوره جشنواره موسیقی فجر هم در سال1۳64 
با نام جشنواره سراسری سرود و آهنگ های انقلابی برگزار 
شد. نخستین دوره جشنواره با حضور 20گروه در تهران 
برگزار شد. در دهه اول انقلاب و میانه های جنگ تحمیلی 
و شــرایطی که دشــمن بعثی جنگ را به شهرها کشانده 
بود، برگزاری جشنواره موسیقی یک اتفاق مهم محسوب 
می شد. رخدادی که تا سال پایانی جنگ با نام سرودها و 
آهنگ های انقلابی هر سال به صورت منظم برگزار شد و از 
سال1۳68 و همزمان با برپایی پنجمین دوره به جشنواره 
موســیقی فجر تغییر نام داد. در انتهــای دهه60، فضای 
فرهنگی، اجتماعی کشور به مرور تغییر می کرد. از جشنواره 
سراسری سرود و آهنگ های انقلابی تا جشنواره موسیقی 
فجر، راهی پیموده شد که حاصل و انعکاسی از تغییر فضای 
فرهنگی، اجتماعی کشور بود.در جشنواره های موسیقی 
دهه60، هنرمندان حاضر، اغلب همان ها بودند که در صدا 
و سیما نیز آثارشان پخش می شد. ســال هایی که تعداد 
خوانندگان، محدود بود و چیزی به نام خواننده موسیقی 
پاپ هیچ نوع جلوه رسمی ای نداشــت. دورانی که هنوز 
استفاده از عنوان ترانه هم در رسانه های رسمی موضوعیت 
نداشت و همه  چیز با نام سرود به رسمیت شناخته می شد. 

دهه 60 که به پایان رسید دوران تازه  ای آغاز شد.

جنگیده ایم تا موسیقی بماند
محسن شریفیان

 آهنگساز، نوازنده و سرپرست گروه موسیقی »لیان«
موضوعی که برای ما در گروه لیان در این شرایط اهمیت بالایی 
دارد این است که بتوانیم رابطه خود و مخاطبانمان را حفظ کنیم. 
چون معتقدیم اگر برای یک مــدت طولانی از مخاطبانمان دور 
باشیم و هنرمان را با فاصله زیاد عرضه کنیم، متضرر خواهیم شد. 
موسیقی و هنر و البته احساســی که ما داریم، کالا، ملک یا دلار 
نیست که به مرور به ارزش آن افزوده شود و قیمت آن افزایش پیدا 
کند. طولانی ترشدن فاصله ما با مخاطبانمان باعث از بین رفتن روح 
هنری ما می شود و این نه برای ما خوب است و نه برای مخاطبانی 
که با این سبک از موسیقی بوشــهری حال شان خوب می شود. 
انسان ها در هر شرایط و اوضاعی به موسیقی احتیاج دارند؛ از تولد تا 
مرگ، از بزم تا رزم، هر شیرزن یا دلیرمردی. از شادی تا غم؛ بنابراین 
موسیقی همیشه کارکرد خود را دارد و نباید به هر دلیلی موسیقی 
را از مخاطب دریغ کنیم. ما برای نگه داشتن موسیقی در این خاک 
بعضاً با چنگ و دندان جنگیده ایم؛ برای بقا و گسترش جغرافیای 
موسیقی. ممنوعیت های زیادی را تجربه کرده ایم تا بتوانیم در کنار 
مخاطبانمان باشیم و بمانیم. جنگیده ایم تا موسیقی باشد و بماند. 
به خاطر همین برای ما مهم است که این فاصله بین ما و مخاطب به 
شکلی نشود که به از بین رفتن موسیقی و اهداف ما ختم شود./ مهر

شــامگاه یکشنبه بیست وســوم بهمن ماه، ســالن میلاد 
نمایشگاه بین المللی تهران در 2سانس، پذیرای طرفداران 
ماکان بند بود که خوانندگانش امیر مقاره و رهام هادیان 
هستند. به نوشته خبرگزاری دولت، این کنسرت هم حال 
و هوایی عجیب داشــت: »نکته عجیب این کنســرت آن 
بود که برخلاف آنچه تصور می شــد، در طول این برنامه، 
هیچ آهنگ شــادی خوانده نشــد و تمام آهنگ ها، تمی 
غمگین داشتند. این اتفاق سبب شد تا مخاطب، شنونده 

یک جریان یکنواخت در طول کنســرت باشد. مخاطبانی 
که خیلی آرام سر جای خود نشســتند و چندان به وجد 
نیامدند که بخواهند از جای خود بلند شــوند. این اتفاق 
چندین بار با اعتراض بســیاری از مخاطبان همراه شــد 
که با فریاد »شــادش کن« از ماکان بنــد تقاضا کردند تا 
آهنگ های شاد بخواند، اما آنها اصرار عجیبی روی اجرای 
آهنگ های غمگین داشتند و هیچ توضیحی هم نسبت به 

این اقدام خود ندادند.«

یک شروع تازه 
با تعطیلی کنسرت های موسیقی

 هنرمندان در معیشت دچار مشکل می شوند

با پایان  ماه محرم و صفر، ناآرامی ها باعث شد که فعالیت های 
هنری رکود داشته باشند، اما کنسرت های موسیقی برخلاف 
اکران کج دار و مریز فیلم هــا و اجراهای کم نمایش ها به طور 
کامل تعطیل شدند. زمانی فصل زمستان بهترین فصل برگزاری 
کنسرت های پاپ بود و فروش خوب کنسرت ها حكایت از حال خوب هنرمندان موسیقی داشت. 
تعطیلی کنسرت ها آنقدر به طول انجامید که بسیاری از اهالی موسیقی با توجه به وضعیت اقتصادی 
و معیشتی خود منتقد اصلی جریان تعطیلی کنسرت ها شدند. برخی معتقد بودند که همه اصناف 

در ناآرامی ها فعالیت خود را دارند. 

هلیا نصیریگزارش
روزنامه نگار

جشنواره موسیقی فجر و آغاز اجراها
بسیاری از هنرمندان به این نکته که هنر، شغل خیلی از افراد است و این شغل 
هم مانند دیگر شغل ها باید رویه طبیعی خود را داشته باشد معتقد هستند و 
همین موضوع باعث شده پیش از شروع سی و هشتمین جشنواره موسیقی 
فجر، اجراها در تالار وحدت برگزار شــود و برخی از کنسرت های پاپ نیز 

اجراهایشان را آغاز کنند، اما برگزاری جشنواره و حضور 87گروه موسیقی از 
تهران، دیگر شهرها و کشورها می تواند یک شروع بزرگ باشد. شروعی بر ادامه 
کنسرت ها و از سرگیری فعالیت های هنری چرا که مردم نیاز به موسیقی، امور 

هنری و فرهنگی دارند تا بتوانند زندگی را پیش ببرند.

هنرمندانی که تغییر شغل دادند
هنرمندان موسیقی در دوران کرونا بیشترین لطمه را خوردند 
و با ســختی زندگی خود را پیش بردند؛ شاید چهره ها با توجه 
به پشــتوانه اقتصادی خود که به طور حتم زمانی )درصورت 
عدم فعالیت( به پایان می رسد، توانستند زندگی خود را ادامه 
دهند، اما به گفته توتونچیان تعطیلی ها بر خانواده ۳ هزار نفری 
موسیقی تأثیر گذاشته و می گذارد. افرادی که هنوز از مشکلات 
کرونا بیرون نیامده با یک تابستان کوتاه مدت که همزمان با 2ماه 

ایام عزاداری بود، کاری نکردند و بعد درگیر جریانات شدند و 
حالا چگونه   این صنف ضعیف در ایــن وضعیت اقتصادی به 
زندگی خود ادامه دهد؟ همه اصناف فعالیت می کنند چرا باید 
بخواهیم این صنف کاری نکند؟ تهیه کننده موسیقی همچنین 
به نوازندگانی اشاره می کند که به ناچار در مشاغلی جز تخصص 
خود کار می کنند و یا اینکه نوازنده ای برای تامین امرار معاش 

سازش را می فروشد.

یک سیکل بی تعقل
ستایشگر با بیان این مطلب که هیچ موزیسینی موافق تعطیلی موسیقی نیست، توضیح می دهد: »انگار عده ای در 
یک رودربایستی خشمگینانه گیر کرده اند. به نظرم این برگزاری کنسرت و فعالیت در حوزه موسیقی در وضعیت 
امروز در یک سیکل بی تعقل قرار گرفته که همه به هم نگاه می کنند. نباید گروه ها از سوی افرادی که خودشان 
در آن سوی مرزها نشسته اند، تحت فشار قرار بگیرند. هر کسی باید در برگزاری کنسرتش آزاد باشد.« وی ادامه 
می دهد:»جامعه موسیقی در رودربایستی به سمت نابودی پیش می رود و اگر این وضع تا نوروز ادامه داشته باشد، 

موسیقی به لحاظ اقتصادی زمین می خورد.« 

مشکلات اقتصادی برای هنرمندان
محمدحســین توتونچیان، تهیه کننده و کنسرت گذار 
درباره تأثیر تعطیلی ها می گوید:»در پس خاموشــی این 
فعالیت ها یک طیف گسترده از عوامل و دست اندرکاران 
موسیقی، تئاتر و سینما وجود دارد. در این میان، یک سری 
افراد هستند که از بنیه و توان مناسب برخوردار هســتند و می توانند در این 
روزگار ســخت امور  خود را بگذرانند، اما برخی عوامل فنی و همکاران هنری 
و خانواده هایشان هم هستند که به شدت درگیر معیشت اند و حتی از کسب 
حداقل درآمد  خود عاجزند.«  وی همچنین اضافه می کند:» اگر در یک ماجرایی 

قرار باشد یک قشر یا صنفی آســیب ببیند، به دور از انصاف است. صنف هنر 
شامل همه هنرهاست. این نکته درست است که هنرمندان شناخته شده، با نظر 
مردم سلبریتی شدند، اما این خواسته برخی از مردم که هنرمندان کاری انجام 
ندهند و فعالیتشان را تعطیل کنند، درست نیست.  چرا به این فکر نمی کنیم که 
دیگر عوامل و هنرمندان چگونه باید زندگی کنند؛ به طور مثال، اگر کارخانه دار، 
شرکت دار و بازاری به کســب وکار خود ادامه می دهند، چرا صنف هنرمندان 

نباید کار کنند.«

کسی به فکر معیشت اهالی موسیقی نیست
امیرعباس ستایشگر، مدیر انجمن موسیقی 
در گفت وگوی تصویری که داشت، عنوان 
می کند:»برخی می گویند موســیقی باید 
تعطیل شــود، اما برخی هم می گویند که 
باید فعالیت خود را داشــته باشــیم و اگر حرفــی داریم در 

همین کنسرت های موســیقی حرف خودمان را بزنیم. این 
سؤال مطرح است که تعطیلی موســیقی به نفع چه کسانی 
اســت؟ همه افراد فعالیت روزانه خود را دارند، اما کسی به 
فکر معیشت اهالی موسیقی نیست و اگر موسیقی همچنان 

تعطیل باشد تا چه زمان می تواند به حیاتش ادامه دهد؟«

امید به جشنواره فجر 38
هر چند پاییز با همه سختی هایش برای هنرمندانی که بیكار شده بودند، سختی مضاعفی همراه داشت، اما می توان 
گفت برگزاری سی وهشتمین جشنواره موسیقی فجر آغازی دوباره برای فعالیت موسیقی بود. هر سال اسفند،  ماه 
طلایی برای کنسرت گذاران در پایتخت و دیگر شهرهاست و با پایان این جشنواره، امید است بار دیگر سالن های 
موسیقی با حضور علاقه مندان پر شود و گیشه موسیقی مانند سال های قبل از کرونا رونق خود را داشته باشد. 
البته برای شروع، حمایت وزارت ارشاد و مدیران موســیقی مهم است که اگر این حمایت نباشد شاید برگزاری 

کنسرت ها سخت شود.
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بازگشت پاپ به روی صحنه
مروری بر متن و حاشیه 4 کنسرتی که راه شروع کنسرت های پاپ را باز کردند

کفگیری که ته دیگ خورد
عده ای عنوان کرده بودند که هنرمندان موسیقی 
نباید فعالیتی داشــته باشــند و همین موضوع 
بعضی از هنرمندان را در یک رودربایستی قرار 
داده اســت. همیــن تعطیلی ها باعث شــد که 
بسیاری از هنرمندان موسیقی که از قضا چهره 
نبودند کفگیرشــان به ته دیگ بخورد. خیلی ها 

ناچار به تغییر شغل شدند و خیلی ها سازهایشان 
را برای امرار معاش فروختنــد. هنرمندانی که 
اگر بــا تعطیلی های مداوم روبه رو می شــدند با 
یک شکست اقتصادی سخت در روزگار سخت 
معیشــتی مواجه می شــدند که جبرانش برای 

اهالی موسیقی سخت بود.

در ماه های گذشــته، برگــزاری یا 
عدم برگزاری کنســرت های پاپ به 
مسئله ای مهم برای »اهالی موسیقی« 
بدل شده است. در اینجا، منظور از 
»اهالی موسیقی« به طور خاص کسانی هستند که معاش آن ها از راه موسیقی 
می گذرد. درحالی که طی ماه های گذشته مشاغل و حِرَف مختلف به کسب وکار 
خود مشغول بوده اند و کوشیده اند تا جایی که در توان شان است، لطمه و ضربه 
کمتری متوجه کارشان شود، از برخی از شاغلان عرصه موسیقی انتظار داشته 
و دارند که به برگزاری کنسرت های موسیقی تن ندهند، بی آنكه این نكته را 
درنظر بگیرند که این افراد چطور باید تامین معاش کنند و چرخ زندگی شان 

را بچرخانند. کسانی که به صورت حرفه ای و نیمه حرفه ای در موسیقی فعال 
هستند، روی درآمدی که از این راه به دست می آورند حساب و برای زندگی شان 
برنامه ریزی می کنند. نمی شود در وضعیتی که همه از مسائل اقتصادی جامعه 
آگاه هستند، از گروهی خاص انتظار داشت که کار و کسب شان را تعطیل کنند. 
واقعیت این است که همه جامعه موسیقی کشور به چند خواننده مشهور که 
احتمالا وضع مالی خوبی دارند خلاصه نمی شود. نوازنده های زیادی هستند 
که تنها راه درآمدشان از هنری است که دارند و توقف فعالیت های موسیقی 
به ابعاد مختلف زندگی این افراد لطمه ای جدی می زند. در مطلب پیش رو، به 4 
گام مهمی که از 26دی تا 23بهمن برای از سرگیری کنسرت های پاپ، آن هم 

توسط خود اهالی موسیقی، برداشته شده نگاهی داشته ایم.

مرضیه زنده روحگزارش
روزنامه نگار
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 امید جهان، خواننده موسیقی پاپ، در اجراهای زنده موسیقی به مناسبت هفته بزرگداشت مقام 
زن و روز مادر در تالار وحدت به روی صحنه رفت. در این کنسرت قطعاتی از موسیقی محلی و اقوام 
را اجرا کرد که بیشترین قطعات این کنسرت از موسیقی جنوب کشور بود. به نوشته مهر، برگزاری 
کنسرت موسیقی امید جهان در حالی صورت گرفت که طی ماه های پیش از آن غیر از چند اجرای 
سازمانی و مرتبط با رویدادهای ملی موسیقایی، کنســرت دیگری برای مخاطبان اجرا نشده بود و 
این کنســرت به نوعی تازه ترین اجرای زنده یک گروه موسیقایی بعد از مدت ها سکوت در برگزاری 

کنسرت ها تلقی می شود.

 امید جهــان در فضای مجازی نوشــت: 
»همه تون دارید پــول درمیارید و پارتی 
می گیرید. بعد اینجا می شید آدم خوبه. ما 
که شغلمون موسیقی هست، نون نخوریم و 

اجاره خونه ندیم ...«

کنســرت زانکو که  در میان نوجوانان و جوانان طرفدارانی دارد، پنجشنبه 6بهمن در سالن میلاد نمایشگاه 
بین المللی به روی صحنه رفت. این کنسرت به مثابه سرآغاز کنسرت های پاپ درنظر گرفته شده که تقریبا 
از اول پاییز متوقف شده بودند. برخی رسانه ها از این کنسرت استقبال زیادی کردند، چنان که تسنیم درباره 
آن نوشت: »زانکو نامی است که در موسیقی ایران برای مدت ها در خاطره ها خواهد ماند. اتفاقی که پنجشنبه 
6بهمن 1401با کنسرتِ »زانکو« در سالن میلاد نمایشگاه بین المللی رخ داد، بی شک نقطه عطفی در تاریخ 
موسیقی ایران است. شاید بپرسید که چرا؟ مگر زانکو در کنسرت چه کرده که تا این حد اهمیت دارد؟ مگر چه 
سطحی از کیفیت را در خواندن و اجرا ارائه کرده که قرار است تا این حد ماندگار شود! واقعیت اینکه »زانکو« 
نه خواننده ای با استانداردهای جهانی است و نه کنســرتش از نظر هنری سطح بالایی داشت....اما نخستین 
کنسرت »زانکو« تابوی بزرگِ تعطیلی کنسرت های موسیقی طی 6 ماه گذشته را شکست و این خود اتفاقی 
خارق العاده بود. حتما می دانید برگزاری کنسرت های موسیقی از اوایل مرداد 1401 تعطیل شد و این تعطیلی 

تا 6بهمن ادامه داشت.«

زانكو در اظهاراتی راجع به این کنســرت گفت: »تقریباً 3 سالی است که 
فعالیت هنرمندان موسیقی تعطیل شده است. در واقع از دوران کرونا آغاز 
شد و بعد از آن ایام عزاداری محرم و صفر و در ادامه هم اتفاقات پیش رو و 
در این مدت زمان، یک وقفه کوتاه، فرصت اجرای کنسرت برقرار بود و بعد 
از آن هم تعطیلی های ناخواسته. درباره تعطیلی کنسرت های موسیقی این 
5 ماه اخیر هم باید بگویم که از ابتدای این اعتراضات و فضای ملتهب جامعه، کسی مانع برگزاری کنسرت های 
موسیقی و فعالیت موزیسین ها نبوده و در این مدت زمان، 3 تک آهنگ در فضای مجازی منتشر کردم و در ادامه 
هم برگزاری کنسرت که بلیت فروشی آن با استقبال بسیار خوبی همراه شد و انگیزه ای به وجود آورد تا برنامه 
خودمان را برای روزهای آینده تمدید کنیم و امیدوارم دیگر دوستان و همكارانم نیز به زودی کنسرت های خود 
را آغاز کنند تا  علاقه مندان به موسیقی حق انتخاب داشته باشند.« او در ادامه افزود: »در عصر حاضر، زندگی 
آدم ها به 2 دسته تقسیم می شود، فضای مجازی و زندگی واقعی و من همیشه در فضای حقیقی زندگی کرده ام. 
همه ما به خوبی می دانیم، آنچه یک تعداد از افراد در فضاهای مجازی چون اینستاگرام و توییتر منتشر می کنند 
و به عنوان پوشش اخبار هنرمندان معرفی می شود، با آنچه در واقعیت جامعه ما وجود دارد بسیار متفاوت است.«

6
بهمن

سیروان خســروی در یكی از بخش های برگزاری این کنسرت گفت: »در 
ایام کرونا و اتفاقات اخیری که منجر به تعطیلی کنسرت ها شده بود کسی 
آنچنان که باید از پشت پرده وضعیت زندگی برخی از موزیسین ها خبردار 
نبود. درحالی که ما می دانیم این عزیزان چه شــرایط بدی را تا به امروز 
گذراندند. شرایطی که امیدوارم به زودی در وضعیت مطلوب تری قرار گیرد 

تا هیچ هنرمندی نگران چنین مسائلی نباشد.«

سیروان خســروی، خواننده موسیقی پاپ، شــامگاه روز 
یکشنبه بیست و ســوم بهمن ماه، بعد از 7 ماه که از آخرین 
حضورش روی صحنه می گذشت، در مرکز همایش های برج 
میلاد تهران تازه ترین کنسرت خود را برگزار کرد. مهر درباره 
این کنسرت نوشت: »یکی از وجوه بارز برگزاری این کنسرت 
که بیش از هر نکته دیگری به چشم می خورد، شرایط حسی 

برگزاری این اجرا بود که به نســبت دیگر کنسرت های این 
خواننده با وجود همراهی همه جانبه طرفداران این خواننده 
دربرگیرنده شرایط متفاوت تری بود. چارچوبی که سیروان و 
دیگر همراهانش در کنسرت تلاش کردند   که این کنسرت 
متأثر از شرایط اجتماعی ســال های اخیر با دیگر اجراهای 

قبلی گروه، دربرگیرنده تفاوت هایی باشد.«

23
بهمن

مقاره در کنسرتش هوادار کوچكی را که از خوی  به 
کنسرتش آمده بود معرفی کرد و گفت: به محض بهتر 
شدن شرایط شهر خوی، کنسرتی رایگان در این شهر 
برگزار خواهیم کرد تا ثابــت کنیم خانواده ماکان در 
شادی و اندوه کنار هم خواهند بود. امیدوارم مسئولان 
فرهنگی کشور، همراهی لازم را برای انجام این کار با 

ما داشته باشند.


